

**ACTIVITY:** Boogie Boarding

**CASE:** GSAF 2011.06.15

**DATE:** Wednesday June 15, 2011

**LOCATION:** The accident took place in the Indian Ocean near the beach of Boucan-Canot, St Gilles les Bains region, on the western side of Reunion.

**NAME:** Eddy Auber

**DESCRIPTION:** He was a 30- or 31-year-old male.

### BACKGROUND

**WEATHER:** At 17h00, St. Denis recorded partly cloudy skies and visibility of 6.2 miles. The air temperature was 77°F, dew point 66.2°F, humidity 69%, sea level pressure 30.06 inches and wind direction was East at 19.6 mph. An hour later, visibility had dropped to 6 miles, the air had cooled to 75°F, dew point was 69°F, humidity 75%, and sea level pressure was 30.09 inches.

**MOON PHASE:** Full Moon

**SEA CONDITIONS:** "A heavy swell had returned and the gully overflowed, making the water cloudy and foamy," said a resident.

**ENVIRONMENT:** There had been heavy rains over the weekend.

**DISTANCE FROM SHORE:** 200 metres

**TIME:** 17h30

**NARRATIVE:** Dozens of witnesses on the beach saw him raise his hand and watched him struggling in the water but no one went to his assistance because several sharks were in the immediate area. According to Patrick Commoner, a local resident, it appeared that the bodyboarder was being attacked by several sharks.

The man's body was brought ashore by three other surfers. Despite the rapid arrival of firefighters and a team of MUG, the man could not be resuscitated and died of his injuries.



*The jaw impression the board measured 20 cm*

**INJURY:** Fatal. The right arm was severed, there were several deep bites to the lateral torso at the hip, and his thigh was severely lacerated.

## Attaque de Requin mortelle sur le spot de Boucan à la Réunion

Le drame s'est produit hier mercredi 15 juin 2011, vers 17h30, peu avant la tombée de la nuit. Il avait plu abondamment pendant les jours précédents et les ravines débordaient. C'est justement à proximité d'une ravine, à gauche de la plage de Boucan-Canot, au niveau du Cap Homard, que l'attaque est survenue. Un bodyboardeur, Eddy Aubert, 31 ans, a perdu la vie presque 4 mois après l'attaque dont a été victime Erich Dargent qui a perdu une jambe à Trois Roches.

D'après les Maîtres-Nageurs-Sauveteurs qui terminaient leur service et qui avaient hissé le drapeau rouge plus tôt dans l'après-midi devant une forte rentrée de houle, l'attaque est survenue en dehors de la zone surveillée au niveau du Ti Boucan, considéré comme un spot de repli de deuxième choix. L'attaque est survenue non loin du bord (à moins de 200 mètres). Des témoins auraient vu le bodyboardeur appeler à l'aide et se débattre. Certains évoquent la présence de plusieurs requins. Le corps mutilé du jeune homme aurait dérivé jusqu'au niveau de l'hôtel Le Saint-Alexis où des témoins l'ont sorti de l'eau. Il présentait un bras arraché ainsi que des morsures profondes au niveau d'une cuisse et d'un flanc, soit des blessures de stade 5 (le plus grave selon la classification des morsures de requins) ayant probablement entraîné une hémorragie rapide et la mort du surfeur. A sa sortie de l'eau, la victime était déjà inconsciente. Les médecins du SMUR n'ont rien pu faire pour le réanimer. Le corps de la victime a été emmené à l'hôpital Gabriel Martin où ses morsures ont été examinées pour déterminer l'espèce de requin(s) en cause. A noter que la planche de bodyboard de la victime était également endommagée par le squal (cf photo).

Cette nouvelle attaque ramène la Côte Ouest de la Réunion au centre des inquiétudes concernant les attaques de requins. Il y avait certes plusieurs facteurs de risques combinés pour que cette attaque survienne (fin de journée, turbidité de l'eau...). Certains décrivent aussi la forte houle comme un facteur de risque.

Il est à mon sens un peu facile de critiquer le comportement de ce bodyboardeur qui n'a pas eu de chance. Combien d'autres surfeurs étaient présents sur les spots ce jour-là ? Quel surfeur réunionnais ou de passage sur l'île n'a jamais surfé en fin de journée dans une eau trouble ? La vraie question est de savoir si des mesures de prévention sont prises en amont pour avertir les surfeurs des risques d'attaques augmentés en fonction des circonstances. Les plages de Saint-Paul ont été interdites après l'attaque. Mais n'y avait-il pas moyen de prendre des mesures préventives de ce genre *avant* que le drame ne survienne.

Les surfeurs et les autres pratiquants d'activités nautiques doivent être prévenus du niveau de risque d'attaques. Surf Prevention suggère d'inclure dans les « surf report » que consultent quotidiennement les surfeurs des données concernant le niveau de risques d'attaques de requins en fonction des spots et de paramètres à définir avec les spécialistes-requinologues comme le Dr. Gery Van Grevelinghe. En utilisant les sites Internet de prévisions de vagues et les réseaux sociaux comme Facebook, il y aurait moyen de prévenir en temps réel les surfeurs des risques encourus. Il y a bien des « surf alertes » quand de bonnes conditions sont annoncées, pourquoi pas des « shark alertes » pour dissuader les surfeurs de se mettre à l'eau ?

Il faut également se poser la question de savoir s'il n'y a pas d'autres facteurs pouvant attirer des requins dans la zone. Deux attaques graves en quatre mois sur une zone limitée peuvent être considérées comme significatives et il ne faut pas attendre une troisième victime pour comprendre exactement ce qui se passe et prendre des mesures de prévention efficaces pour éviter un nouveau drame.

## Fatal Shark Attack at Boucan, Reunion

The tragedy happened yesterday Wednesday, June 15, 2011, around 17:30, shortly before nightfall. It had rained heavily during the previous days and the gullies overflowed. Precisely near a ravine to the left of the Boucan-Canot beach, at Cape [Homard](#), that the attack occurred. A bodyboarder, Eddy Aubert, 31, died nearly four months after the attack suffered by Eric Dargent who lost a leg at [Trois Roches](#).

According to Masters rescue swimmer who completed their service and who had hoisted the red flag earlier in the afternoon to back a strong wave, the attack occurred outside the monitored area at [Ti Boucan](#), seen as a decline in the second spot of choice. The attack occurred near the edge (less than 200 meters).

Witnesses reportedly saw the bodyboarder call for help and struggling. Some point to the presence of several sharks. The mutilated body of the young man would have drifted down to the Hotel Le Saint-Alexis, where witnesses have emerged from the water. He had an arm torn off and the deep bite at a thigh and a sidewall, or injury to stage 5 (the worst according to the classification of shark bites ) that probably led to a rapid bleeding and death of surfer. On leaving the water, the victim was already unconscious. SMUR physicians could do nothing to revive him. The victim's body was taken to hospital where his bites were examined by Gabriel Martin to identify the species of shark (s) involved. Note that the boogie board of the victim was also damaged by the shark (see photo).

This new attack brings the West Coast of Reunion at the center of concerns about shark attacks. There were certainly several risk factors combined to this attack occur (end of day, water turbidity ...).Some also describe the strong swell as a risk factor.

I think it is just easy to criticize the behavior of this bodyboarder who has not had any luck. How many other surfers were present on the spots that day? What surfers on the Island have never surfed in the afternoon in muddy water? The real question is whether preventive measures are taken in advance to warn surfers risk attack increases depending on the circumstances. The beaches of St. Paul were prohibited after the attack .But was there no way to take preventive measures of this kind before the tragedy occurred.

Surfers and other water sports should be warned of the risk level of attacks. Surf Prevention suggests including in the "surf report" that surfers consult daily data on the level of risk of shark attacks based on the spots and parameters to be defined with specialists-requinologues as Dr. Gery Van Grevelynghé. By using the websites of wave forecast and social networks like Facebook, there would be a means to prevent surfers in real time the risks involved. There are many "surf alerts" when good conditions are advertised, why not "shark alerts" to deter the surfers start to water?

We must also ask whether there are no other factors that may attract sharks in the area. Two serious attacks in four months over a limited area can be considered significant and do not expect a third victim to understand exactly what is happening and take efficient preventive measures to avoid a new tragedy.

**SOURCE:** SurfPreventionBlog, June 16, 2011, <http://blog.surf-prevention.com/2011/06/16/attaque-de-requin-la-reunion-boucan-eddy-aubert/>



*A 20 cm bite is visible on Auber's board.*